
KOTO V ATEV NA MADŽARSKEM
Pred kratkim so predstavniki tovarne Koto - trgovskega in proizvodnega

podjetja za široko porabo usnjenih izdelkov in živalskih surovin - vrnili obisk
kolegom z Madžarske. Tovrstni obiski so pomembni predvsem zaradi navezave
in poglobitve poslovnega sodelovanja in primeijave našega položaja s sorod-
nimi panogami po svetu.

Med obiskom v Budimpešti, kjer so se vodilni predstavniki Kota pogovarjali
z najodgovornejšimi madžarskimi kmetijci, ni bilo težko izluščiti sklepa, da
sosednjo Madžarsko pestijo številni problemi, ki so še hujši od naših.

V njihovi največji tovarni za prede-
lavo živalskih odpadkov ATEV v dru-
gem največjem mestu na Madžarskem
Szegedu so med posvetovanjem pove-
dali, da več kot tisoč sto zaposlenih
poskrbi za predelavo 30 do 40 tisoč
ton surovin na leto. Že iz tega po-
datka lahko sklepamo, da je tamkaj
kar nekajkrat več zaposlenih in da
delajo na bistveno nižji tehnološki
ravni kot v Kotu, ki ima tristo devet-
deset zaposlenih. Tudi z urejenostjo
na področju zbiranja in predelave
klavniških odpadkov in poginulih ži-
vali se ne morejo pohvaliti. Največjo
kafilerijo na Madžarskem, ki jo je leta
1981 financirala Svetovna banka.
bodo morali zaradi zastarelosti
opreme oziroma pomanjkanja de-
narja za posodobitev odstopiti v sou-
pravljanje tujcem.

Po mnenju generalnega direktorja
Kota Mira Sotlarja je naša tovarna
beljakovinskih koncentratov v repro-
dukcijski verigi nujno potrebna zaradi
same proizvodnje in zaradi mesnopre-
delovalne industrije. V Kotu se zato
zavedajo dejstva, da moramo to to-
varno tehnološko in ekološko dobro
vzdrževati. Take zahteve so namreč
v okolici, "v kateri tovarna obratuje,
vedno večje in temu morajo podrejati
vsa strokovna in organizacijska priza-
devanja. Našo zakonodajo, ki se na-
vezuje na zbiranje in predelavo klav-
niških odpadkov, je treba zato prila-
goditi zakonodaji Evropske skupno-
sti. V podobnih evropskih tovarnah
subvencionirajo proizvode država ali
lastniki živalskih odpadkov, (tudi na
Madžarskem), kar pomeni, da naši
izdelki na evropskem trgu niso kon-

kurenčni, prr nas pa še nimamo
ustrezne zakonodaje, ki bi celovito
reševala to problematiko.

V Kotu so lahko zadovoljni tudi
s svojo zunanjetrgovinsko bilanco, saj
so lani izvozili za 75 milijonov mark
blaga. Ta znesek predstavlja petin-
šestdeset odstotkov njihove lanske ce-
lotne proizvodnje, medtem ko je uvoz
dosegel vrednost petintridesetih od-
stotkov.

Pioizvodni program Kota bi lahko
razdelili na dve področji: surovine in
končne izdelke. Na področju surovin
imajo tovarno, v kateri predelujejo
odpadke iz mesnopredelovalne indu-
strije, tudi surove kože in nekatere
izdelke za mesnopredelovalno indu-
strijo. Po drugi strani pa skrbijo za
prodajo končnih izdelkov, ki jih prav
tako proizvajajo v svojih tovarnah. To
so izdelki iz usnja, usnjena galante-
nja, usnjena konfekcija.

Pomočnik generalnega direktorja
Marko Skodlar je povedal, da je koli-
čina predelanih organskih odpadkov

lani presegla 30 tisoč ton. V dveh
izmenah so predelali 160 ton odpad-
kov na dan. Predlani so jih skupaj
predelali nekaj manj kot 50 tisoč ton,
lanska obremenitev pa je bila zaradi
zmanjšanja števila izmen nekoliko
manjša.

»Prav gotovo bi morali na tem po-
dročju spremeniti veljavno zakono-
dajo, pomembno in pohvalno pa je,
da delamo, kar delamo. Dejstvo je,
da vsak dan poberemo organske od-
padke na 61 odkupnih mestih in to
brezplačno, saj so obveznosti na naši
strani. To pomeni, da bi se morali
problema odpadkov zavedati tudi
predelovalci in zato sami prispevati
k tej koristni reciklaži in uporabi v ži-
vinorejskem ciklusu. Ni še jasno, ko-
liko in kaj bi morali prispevati, na-
tančnih izračunov še nismo pripravili.
Mesno-kostna moka in tehnična mast
sta borzna izdelka in cena ha evrop-
skih borzah se jima vsak dan spremi-
nja. V minulih letih so se cene močno
znižale in morali bi postaviti nove ok-
vire poslovanja,« je menil gospod
Marko Skodlar.

Brez dvoma je proizvodnja v to-
varni beljakovinskih koncentratov
zelo zahtevna in s tem povezana z ve-
likimi stroški. Samo po sebi se ponuja
razmišljanje, da bi morala taki to-

varni, ki obratuje v interesu vseh nas,
najbrž pomagati tudi država. Še pose-
bej zato, ker bo treba nekako rešiti
problem za 30 odstotkov povečanih
zmogljivosti, ki so jih pred leti zgradili
v skladu z zakonskimi predpisi za pri-
mer kužnih bolezni živali in podobno.

Tovarna se nikoli ne sme ustaviti
v nepravem trenutku. Ker je sama
proizvodnja Kota na evropski ravni,
bo treba še zakonodajo prilagoditi
evropskim merilom. Zaenkrat jim je
z njihovega zornega kota to uspevalo,
čaka jih še lastninjenje, prav gotovo
pa nadaljnjega razvoja in vlaganj brez
pomoči države oziroma davčnih olaj-
šav ne bodo zmogli.

Na Madžarskem smo zvedeli, da
jim država zaradi pomanjkanja de-
narja ne more pomagati, zato so prisi-
ljeni najti najboljšega kupca za to-
varno Atev. Vse kaže, da se bo dose-
danje sodelovanje med Kotom in
Atevom povečevalo. To dokazujeta
tudi zanimanje Madžarov za naš pro-
izvodni program in njihova želja, da
bi Koto obiskali že maja. Med ogle-
dom madžarskega proizvodnega pro-
grama smo videli stroje, ki so jih uvo-
zili iz Slovenije, in morda jih bomo
v prihodnje videli še več.
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